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راه اندازي سامانه ماليات خانه هاي خالي
 به زودي

وزير راه و شهرسازي با تأکيد بر اينکه 
س��امانه دريافت ماليات از خانه هاي 
خال��ي از س��کنه ب��ه زودي اجرايي 
مي ش��ود، گفت: مسؤول اين سامانه 
س��ازمان امور مالياتي است و وزارت 
راه و شهرس��ازي نيز در اجراي اين 

طرح به آنها کمک خواهد کرد. عباس آخوندي در گفتگو با فارس، 
در پاس��خ به اين س��ؤال که عدم راه اندازي س��امانه خانه هاي خالي 
از س��کنه موجب برخي انتقادها ش��ده اس��ت و حتي برخي تهديد به 
شکايت در اين خصوص کردند، گفت: معاونت مسکن و ساختمان 
وزارت راه و شهرس��ازي درحال پيگيري راه اندازي س��امانه دريافت 
ماليات از خانه هاي خالي از سکنه است، بنابراين اين معاونت درحال 
پيگيري اين موضوع از س��ازمان امور مالياتي اس��ت. وي با تأکيد بر 
اينکه سامانه طرح دريافت ماليات از خانه هاي خالي از سکنه به زودي 
به مرحله اجرايي مي رس��د، گفت: مس��ئول اين سامانه سازمان امور 
مالياتي اس��ت و وزارت راه و شهرس��ازي به آنها کمک خواهد کرد. 
آخوندي خاطرنشان کرد: اجرايي شدن اين طرح در حال پيگيري 

است و سامانه شناسايي اين واحدها تهيه شده است.

تاکيد بر ورود شرکت هاي تابعه 
به پروژه هاي بازآفريني

مديرعامل شرکت گروه سرمايه گذاري مسکن با بيان اينکه گروه 
سرمايه گذاري مسکن تلاش کرد تا ورود به پروژه هاي بازآفريني 
شهري را به عنوان کارکرد وظيفه اي براي خود تعريف کند افزود: 
در کنار آن موضوع توجيه اقتصادي پروژه ها قطعا مورد بررس��ي و 
ارزيابي قرار مي گيرد اما آنچه که مهم اس��ت گروه س��رمايه گذاري 
نگاه اقتصادي به اجراي اين پروژه ها ندارد. به گزارش وزارت راه و 
شهرسازي محمدرضا اميني بيان کرد: گروه سرمايه گذاري مسکن 
تاکن��ون ۱۴۰۰ واح��د ب��ا زيربناي ۱۵۰ ه��زار مترمربع را در مناطق 
فرسوده به اجرا رسانده و در حال حاضر نيز در پروژه بافت فرسوده 
سيروس تهران و همچنين زمين ۵.۴ هکتاري تبريز مشارکت دارد. 
اميني از برنامه ريزي براي حضور گس��ترده تر و موثر در بافت هاي 
فرسوده توسط گروه سرمايه گذاري مسکن خبر داد و گفت:  از وزير 
راه و شهرسازي درخواست مي کنيم در جهت تجميع حمايت هاي 
مردمي و دولتي و اينکه از تجربه اين طرح در ساير پروژه ها استفاده 
کنيم، ما را حمايت کنند. مديرعامل گروه سرمايه گذاري مسکن تاکيد 
کرد: با توجه به سياست هاي جديد دولت در حوزه ورود به نوسازي 
مناطق بافت فرسوده و همچنين تاکيدات مديريت بانک مسکن در 
اجراي اين سياس��ت ها، بازآفريني ش��هري به عنوان يک دستور کار 

ويژه براي گروه سرمايه گذاري تعريف شده است.

خروج امريکا از برجام 
بنادر تجاري ايران را دچار مشکل نمي کند

مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي 
گفت: اين سازمان به صورت مستمر 
ب��ا بخش خصوصي و ش��رکت هاي 
کش��تيراني خارجي در تعامل است تا 
بنادر ايران با وجود فش��ار دولتمردان 
امريکايي همچنان فعاليت هاي خود 

را توسعه دهند و بدون شک خروج ترامپ از برجام مشکل جدي براي 
ما نخواهد داشت. محمد راستاد در گفتگو با ايرنا افزود: توسعه ترانزيت 
و صنعت حمل و نقل دريايي زمينه هاي بس��يار خوبي را براي ايران 
در منطقه به وجود آورده و بايد از اين ظرفيت مهم اقتصادي استفاده 
کنيم. وي با اشاره به بدعهدي هاي دولتمردان امريکا در مساله برجام و 
توافق هسته اي گفت: بنادر تجاري ايران با داشتن ناوگان بزرگ تحت 
مالکيت شرکت هاي ايراني واردات و صادرات کالا همچنان فعال است. 
وي ادامه داد: همچنان که در دوران تحريم هاي ظالمانه با استفاده از 
مکانيزم هاي مناسبي بنادر تجاري ايران فعال بودند چنانچه وضعيت 
متفاوتي ايجاد شود بازهم در اين زمينه مشکلي نخواهيم داشت. وي 
با بيان اينکه در دوران گذشته با وجود تحريم هاي گسترده غربي ها 
خطوط کشتيراني خارجي و ناوگان ايراني به بنادر تجاري کشور تردد 
مستمر داشتند، گفت: در گذشته با وجود تحريم ها براي تامين مايحتاج 
مورد نياز کشور تردد خطوط کشتيراني بزرگ جهان به بنادر ايران حفظ 

شد تا مشکلي در اين زمينه نداشته باشيم.

کاهش تصادفات با تهيه 
گزارش راهبردي ايمن سازي محورها

مديرکل راهداري و حمل ونقل جاده اي فارس با اشاره به تهيه گزارش 
راهبردي ايمن س��ازي محورهاي اين اس��تان گفت: شيراز- آباده- 
ايزدخواست به طول ۳۳۴ کيلومتر بيشترين اولويت براي ايمن سازي 
را دارد که ۴۳۱ فوتي داشته است. عليرضا سياهپور در گفتگو با وزارت 
راه و شهرسازي درباره عملکرد اين اداره کل در حوزه ايمني و ترافيک 
حمل ونقل اظهار کرد: با توجه به محدوديت منابع، استفاده بهينه از 
منابع جهت حداکثر بهره وري امري ضروري و بهينه است و اينکه 
مناب��ع مح��دود را در چه محل هايي و در چه زمينه اي مصرف کنيم 
تا شاهد کاهش حداکثر تلفات باشيم نيازمند تحليل و برنامه ريزي 
اس��ت. وي بيان کرد: گزارش��ات تحليلي تلفات با تحليل اطلاعات 
تلفات شامل محورهاي پر تلفات، نوع وسايل نقليه مورداستفاده و 
درگير، نوع تصادفات فوتي و چندين عامل مؤثر ديگر در تصادفات 
منجر به فوت تصويري از وضعيت تلفات استان را نشان مي دهد که 
براي سازمان هاي مختلف مرتبط با ايمني جاده اي مفيد است و هر 
يک از اين سازمان ها به تناسب وظايف ذاتي خود مي توانند از اين 
گزارشات جهت استفاده در برنامه ريزي هاي آتي خود استفاده کنند. 
مديرکل راهداري و حمل ونقل جاده اي فارس با اش��اره به آخرين 
گزارش تحليلي سه ساله منتهي به دي ماه گفت: مشکل اصلي در 
تهيه اين گزارشات ثبت سليقه اي مشخصات محور و محل تصادف 

و عدم ثبت مختصات جغرافيايي محل وقوع تصادف است.

سرمايه گذاري 250 ميليارد توماني 
در شهر فرودگاهي امام

مديرعامل شرکت شهر فرودگاهي امام خميني )ره( از 2۵۰ ميليارد 
تومان سرمايه گذاري براي تامين زمين مورد نياز شهر فرودگاهي 
امام خميني )ره ( و ايجاد زيرس��اخت هاي ۴ پهنه اين ش��هر خبر 
داد. به گزارش ايرنا، ش��هرام آدم نژاد در جمع خبرنگاران با تش��ريح 
چشم انداز سرمايه گذاري ۵ سال آينده اين شهر، افزود: اين منطقه 
در 2۴۰ هکتار و در ۴ پهنه آماده مي شود که ايجاد پارک لجستيک و 
توليد در 87 هکتار و بخشهاي صنايع خلاق فرهنگي و اقتصادي در 
هفت هکتار از مهمترين پهنه هاي ما در منطقه آزاد خواهد بود. وي 
تاکيد کرد: سومين پهنه، ايجاد مراکز اداري، تجاري و الکترونيکي 
در ۴۰ هکت��ار و بخ��ش فناوري ه��اي جديد و هاي تک با 28 هکتار 
زمين در دس��تور کار قرار گرفته اس��ت. آدم نژاد تصريح کرد: از 2۴۰ 
هکتار، ۱7۰ هکتار به ۴ پهنه و بقيه به مشاعات اختصاص دارد که 
ظرف ۱8 ماه آماده خواهد شد. وي با بيان اينکه طبق برنامه ريزي 
قرار است تا خرداد سال جاري اين ۴ پهنه براي سرمايه گذاري آماده 
شود، گفت: ايجاد مرکز لجستيک در منطقه آزاد، هزينه هاي توليد 
و انبارداري را کاهش خواهد داد و اين مرکز به عنوان بارانداز شهر 

تهران نقش مهمي را ايفا مي کند.

پيشخوان

راه ومسکن

گروه راه و مس�کن: هنوز هم دولت به بس��ياري از 
پيمانکاران بدهکار اس��ت. سال هاست که موضوع 
بدهي هاي دولت به پيمانکاران فعال در بخش هاي 
عمران��ي تبدي��ل به يک��ي از بحران هاي اين حوزه 
ش��ده و مس��ئولان وزارت راه و شهرس��ازي مدام از 
برنامه هاي خود براي پرداخت مطالبات پيمانکاران 
صحبت مي کنند، اما حقيقت اين است که هنوز هم 
اين مشکل پابرجاست. طي سال هاي گذشته دولت 
در نوبت هاي مختلف بخش هايي از بدهکاري خود 
به پيمانکاران را پرداخت کرده است، اما بررسي ها 
نش��ان مي دهد که کاهش بودجه هاي عمراني که 
در دستور کار قرار گرفته تا حدودي موجب شده اين 

مطالبات همچنان به قوت خود باقي بمانند.
نخس��تين روز س��ال 97 بود که محمدباقر نوبخت، 
رئيس سازمان برنامه و بودجه کشور درباره بودجه 
طرح ه��اي عمران��ي کش��ور از پرداخت بيش از ۳6 
هزار ميليارد تومان براي طرح هاي عمراني علاوه 
ب��ر پرداخت ه��اي جاري خب��ر داد. نوبخت گفت: 
براساس آخرين گزارش خزانه، موفق شديم بيش 
از ۳۰8 هزار ميليارد تومان وصولي داش��ته باش��يم 
و پرداخت هايم��ان انج��ام ش��ود. وي افزود: خدا را 
شاکريم که بدون کسري، بودجه ما بسته شده گرچه 
اين رقم ۳۰8 هزار ميليارد تومان براساس لايحه اي 
بوده که دولت به مجلس داده البته مجلس س��ال 
گذش��ته ب��ه اين رقم افزود به ط��وري که در قانون 
۳۴6 هزار ميليارد تومان براي کشور پيش بيني منابع 
و مص��ارف ب��ود که براي س��ازمان برنامه و بودجه 
مشخص بود که ما نمي توانيم اين رقم را تحصيل 
کنيم به همين منظور براساس همان لايحه دولت 
اين رقم انجام ش��د. رئيس س��ازمان برنامه و بودجه 
همچنين گفت: ما موظف هس��تيم تا قبل از پايان 
س��ال آن تنخ��واه ح��دود ۱2 هزار ميليارد توماني را 
که از بانک مرکزي در ابتداي سال دريافت کرديم 
پرداخ��ت کني��م بنابراين مي تواني��م بگوييم بدون 
کس��ري ت��لاش کرديم مصارف م��ان را هم در حد 

منابع مان تنظيم کنيم.
ب��ا اين ح��ال آخرين صحبت هاي مطرح ش��ده از 
س��وي محمدجعف��ر علي��زاده، معاون وزي��ر راه و 
شهرس��ازي و مديرعام��ل مجري س��ازمان هاي 
دولتي و عمومي نشان مي دهد که ميزان مطالبات 
پيمانکاران از دولت همچنان در مسير رشد حرکت 
مي کند. عليزاده همچنين در حرف هاي خود درباره 
هزينه هاي ايجاد شده توسط پروژه هاي نيمه تمام 

عمراني براي دولت هشدار داد. مديرعامل مجري 
س��ازمان هاي دولتي و عمومي با بيان اينکه بودجه 
عمراني کشور دچار آسيب هاي شديدي شده گفت: 
از دلايل آسيب اين موضوع مي توان به رشد هنگفت 
بودج��ه و هزينه دول��ت، پرداخت حقوق و مزايايي 

کارکنان دولت اشاره کرد.
افزايش بدهي دولت به پيمانکاران ���

محمدجعف��ر علي��زاده در گفتگو با صما ادامه داد: در 
حال حاضر حجم تعهدات و بدهي ها به پيمانکاران 
به شدت افزايش پيداکرده است اما با اين حال جامعه 
پيمان��کاران علي رغم بدهي هاي س��نگين دولت 
بس��ياري از پروژه ها را س��ر پا نگه داشته اند. معاون 
وزي��ر راه و شهرس��ازي بابي��ان اينکه از پيمانکاران 
مي خواهيم علي رغم عملي شدن تعهدات پروژه ها 
را به اتمام برسانند گفت: البته پرداخت جزئي اسناد 
خزانه تا حدودي مشکلات را رفع و رجوع کرده است 
ولي کماکان چون تضمين اين اسناد سنگين است 

تجميع بدهي ها توان پيمان کاران را کاسته است.
عليزاده در ادامه گفت: البته در بودجه امسال اعتبارات 
عمراني خوبي پيش بيني ش��ده است که در صورت 

تحقق بس��ياري از معضلات رفع و رجوع مي ش��ود. 
وي با اشاره به اينکه اميدوارم امسال بودجه عمراني 
بيشتر تخصيص پيدا کند تأکيد کرد: در صورت قطع 
اعتب��ارات قطره اي توان پيمانکار به اتمام رس��يده 
و تم��ام پروژه ه��اي نيمه تمام وب��ال گردن دولت 
خواهد شد. مديرعامل مجري سازمان هاي دولتي 
و عمومي در ادامه گفت: در حال حاضر تمام پروژه ها 
توسط بخش خصوصي انجام مي شود و هيچ بخش 

اماني در اين حوزه مشغول به فعاليت نيست.
عليزاده با بيان اينکه تمام فعاليت هاي اين طرح هاي 
دولت��ي و عمومي به بخش خصوصي واگذارش��ده 
اس��ت. گفت: از مطالعه خاک تا اجرا با توان بخش 
خصوصي انجام مي ش��ود؛ که انصافاً اين بخش به 
توان بالايي در اين زمينه دست پيداکرده و در حال 
حاضر خلاي توانايي ساخت و اجرا در اوايل انقلاب 
به طور کامل منتفع شده است. وي همچنين ادامه 
داد: در حال حاضر هيچ پروژه اي در کش��ور وجود 
ندارد که نيازمند مهندسان، طراحان و حتي کارگران 
ديگر کشورها باشد. از افتخارات کنوني کشور اين 
است ايران به طور قاطع مي تواند يکي از بزرگ ترين 

صادرکننده هاي خدمات مهندس��ي به کشورهاي 
ديگر باشد. مديرعامل سازمان مجري ساختمان ها 
و تأسيسات دولتي و عمومي با تأکيد بر اينکه هيچ 
کالاي خارجي که نمونه داخلي آن وجود دارد نبايد 
براي استفاده در پروژه ها خريداري شود، اظهار کرد: 
توليدکنن��دگان داخلي نيز بايد با قدر دانس��تن اين 
فرص��ت، در پي عرضه کالاي باکيفيت تر باش��ند. 
وي ارتقاي هدفمند نيروي انساني و تشديد کنترل 
پروژ ه ها از جانب کليه مديران و کارشناسان سازمان 
را خواستار شد و تصريح کرد: همه بايد براي پيشرفت 
کشور احساس مسئوليت کنند. مديرعامل سازمان 
مجري ساختمان ها و تأسيسات دولتي و عمومي از 
پروژ ه هاي پژوهش��ي اين س��ازمان در س��ال هاي 
اخير به عنوان اقدامي ارزش��مند يادکرد و گفت: اين 
پروژ ه ها که تبديل به آيين نامه و ضمايم آن شده اند 
نشان دهنده حضور گروهي توانمند از متخصصان در 
سازمان مجري است. معاون وزير راه و شهرسازي 
با تأکيد بر لزوم تلاش شبانه روزي مديران سازمان 
گفت: ارتقاء اجرا و مهندسي پروژ ه ها بايد به بهترين 

شکل ممکن انجام گيرد.

علي��زاده ب��ا بي��ان اينک��ه بزرگ تري��ن معض��ل 
س��اختمان هاي عمومي و دولتي نبود سرمايه گذار 
خارجي است گفت: متأسفانه علي رغم جلسات بسيار 
فش��رده در جذب سرمايه گذار موفق نبوده ايم. البته 
ما در بخش س��اختمان هاي عمومي از سرمايه گذار 
داخلي به نحو احسنت بهره برده ايم. اين مقام مسئول 
در وزارت راه و شهرس��ازي با بيان براي س��ال 97 
س��ازمان مجري ساختمان ها و تأسيسات دولتي و 
عمومي برنامه ه��اي متع��ددي دارد گفت: تجهيز ۵ 
بيمارستان بزرگ در کشور يکي از مهم ترين فعاليت 

اين سازمان در سال جاري است.
عملک�رد ب�د دولت ه�ا در پرداخ�ت مطالب�ات  ���

پيمانکاران
در همين حال شادمهر کاظم زاده، عضو کميسيون 
عم��ران مجل��س در گفتگ��و با خبرن��گار روزنامه 
»تجارت« گفت: متاس��فانه در س��نوات گذش��ته، 
دولتم��ردان در م��ورد تخصي��ص بودجه عمراني با 
بي تعهدي عمل کردند و حالا اين موضوع موجب 
شده که با حجم عظيم بدهي دولت به پيمانکاران 
مواجه باش��يم. کاظم زاده در ادامه افزود: در سنوات 
اخير، نمايندگان مجلس و پيمانکاران در مورد اهمال 
کاري دولت ها براي تخصيص بودجه هاي عمراني 
تذکر و هش��دار داده بودند اما متاس��فانه مسئولان 

نسبت به اين موضوع بي توجهي کردند.
اين عضو کميس��يون عمران با اش��اره به اينکه در 
س��ال هاي اخير پايين بودن ميزان بودجه عمراني، 
مشکلاتي مانند افزايش نرخ بيکاري را براي کشور 
به ارمغان آورده اس��ت، اظهار داش��ت: دولت مدعي 
است که بودجه را بر اساس عملکرد تهيه و تدوين 
مي کند و البته شايد اين ادعا درست هم باشد، اما نکته 
قابل توجه اين است که در گذشته، تخصيص بودجه 
با پرداخت خزانه يکي بود ولي در س��ال هاي اخير 
ديگر اينگونه نبوده و هر چند که بودجه را تخصيص 
مي دهند اما خزانه از پرداخت آن خودداري مي کند و 
دولت هم براي رفع اين مشکل اقدامي را انجام نداده 
است. کاظم زاده با تاکيد بر اينکه تخصيص يافتن 
بودجه عمراني به مراتب مهم تر از ميزان آن است، 
اظهار داشت: متاسفانه در بودجه سال آينده، ميزان 
بودجه جاري زياد و ميزان بودجه عمراني کم است، 
اما اين انتظار به صورت جدي وجود دارد که بودجه 
مصوب ش��ده، به صورت کامل و بدون هيچ عذر و 
بهانه اي تخصيص پيدا کند و مسئولان نبايد نسبت 

به اين موضوع بي تعهدي نشان بدهند.

معاون وزير راه درباره مشکلات پروژه هاي نيمه تمام عمراني هشدار داد

کاظم زاده در گفتگو با »تجارت«: دولت در پرداخت مطالبات پيمانکاران بد عمل کرده اند

بدهي دولت به پيمانکاران در مرز هشدار

حل چالش هاي نظام مهندسي در ديوان عدالتنوسازي بافت ناکارآمد شهري در دستور کارسهم ۱۱ درصدي تهران از خانه هاي خالي
عضو کميسيون عمران مجلس، با انتقاد 
از سهم ۱۱ درصدي تهران از خانه هاي 
خال��ي، گفت: اخذ مالي��ات از خانه هاي 
خال��ي ب��ه احتکار مس��کن پايان داده و 
مي توان��د ب��ه عرضه بيش��تر واحدهاي 

مس��کوني در کش��ور کمک کند. سيداحس��ن علوي با اش��اره به 
بررس��ي هاي بس��ياري که در سال گذشته درخصوص طرح اخذ 
مالي��ات از خانه ه��اي خالي در مجلس صورت گرفت، گفت: اين 
طرح با توجه به اهميت موضوع و مشکلاتي که در بازار مسکن 
مش��هود اس��ت در سال جاري نيز مطرح شده است. اين نماينده 
مجلس افزود: پرداخت ماليات از س��وي کس��اني که خانه هاي 
خالي داشته و به احتکار مسکن دست زده اند مي تواند به عرضه 

بيشتر واحدهاي مسکوني در کشور کمک کند.

عض��و کميس��يون عم��ران مجلس، از 
تاثيرگ��ذاري عملک��رد دول��ت در حوزه 
نوسازي بافت ناکارآمد شهري بر اشتغال 
و توليد مس��کن خبر داد و گفت: ثمرات 
فعاليت هاي س��تاد بازآفريني شهري در 

کوتاه مدت در اقتصاد کشور هويدا مي شود. سيدابوالفضل موسوي 
بيوکي با اشاره به عملکرد دولت در حوزه بهسازي بافت فرسوده، 
گفت: يکي از برنامه هاي مطرح ش��ده از س��وي دولت در س��ال 
97 در س��تاد بازآفريني ش��هرها رسيدگي به بافت هاي فرسوده و 
ناکارآمد شهري است. وي گفت: اهتمام دولت به نوسازي و احيا 
بافت هاي ناکارآمد شهري در حوزه اشتغال و توليد مسکن نمود 
دارد و دولت با تشکيل ستادي احيا و نوسازي بافت هاي ناکارآمد 

شهري اين موضوع را در دستور کار قرار داده است.

ي��ک عضو کميس��يون عمران مجلس 
در واکن��ش به چالش ه��اي اخير ايجاد 
ش��ده بين وزارتخانه هاي راه و کش��ور و 
سازمان هاي نظام مهندسي بر سر اجراي 
قانون گفت: بهتر است به جاي جدال هاي 

فرس��اينده، طرفين دعوا، ش��کوائيه هاي خود را به ديوان عدالت 
اداري تقديم کنند. عليم يارمحمدي با اشاره به اينکه کميسيون 
عمران مجلس همچنين در ادامه نسبت به اختلاف نظرهاي ايجاد 
شده بين وزارتخانه هاي راه وشهرسازي و کشور و نيز چالش هاي 
ايجاد شده بين سازمان هاي نظام مهندسي ساختمان با وزارتخانه 
راه وشهرسازي حساس است و به سهم خود مترصد رفع اين چالش ها 
بوده خاطرنشان کرد: کميسيون عمران تاکنون تلاش هاي زيادي 

براي رفع اين اختلاف نظرها انجام داده است.

با اعلام س��ازمان بنادر و دريانوردي از روز گذش��ته )۱۵ 
ارديبهشت( تعرفه هاي جديد دريايي در بنادر ايران وارد 
فاز اجرايي شده اند. به گزارش ايسنا، براساس اعلام اين 
سازمان تعرفه هاي جديد که از چند هفته قبل بازنگري در 
آنها به پايان رسيده و در بسياري از حوزه ها به کاهش قيمت 
براي صادرکننده يا واردکنندگان مي انجامد، از روز گذشته 
در بنادر ايران رسما وارد فاز اجرايي شده اند. بر اين اساس 
در رويکرد جديد تس��ريع تخليه و بارگيري کالا در بنادر 
شفاف سازي تعرفه ها و کاهش هزينه کالاهاي وارداتي 
يا صادراتي اصلي ترين هدف گذاري هايي هستند که در 
اجراي تعرفه هاي جديد مدنظر سازمان بنادر قرار دارند. 
طبق برنامه ريزي هاي صورت گرفته يکي از اصلي ترين 
هدف گذاري هاي تعرفه هاي جديد افزايش توان تجاري 
و ترانزيتي درياهاي ايران است. هادي حق شناس، معاون 
سازمان بنادر و دريانوردي با اشاره به اهميت اجراي اين 
مصوبات جديد به ايس��نا گفت: س��ازمان بنادر به دنبال 
آن اس��ت که هدف گذاري هاي س��ال هاي گذشته براي 

افزاي��ش ت��وان تجاري بنادر ايران را به فاز اجرا برس��اند. 
از اين رو اميدواريم که اجرايي ش��دن تعرفه هاي جديد 
مزيت نسبي آب هاي ايران را گسترش دهد. به گفته وي 
بنادر چابهار و شهيد رجايي در جنوب به عنوان دو هدف 
کلان توسعه اي در بنادر ايران به سياست هاي تشويقي 
قابل توجهي دريافت کرده اند و اين سازمان اميدوار است 
که در آينده نزديک بهبود تعرفه ها به تبديل ش��دن بندر 

رجايي به هاب ترانزيتي منطقه کمک کند.

تعرفه هاي جديد دريايي اجرايي شد
بازرس سازمان نظام مهندسي ساختمان تهران با بيان 
اينکه نامه رئيس شوراي مرکزي التهاب فضاي حاکم بر 
جامعه مهندسي را بيشتر کرد، گفت: ابهام اعلامي توسط 
يکي از بازرسان سازمان درباره ورود عضو جديد به هيئت 
مدي��ره از منظ��ر قانون نظام مهندس��ي محلي از اعراب 
ندارد. مهدي محرمي ش��ام اس��بي در گفتگو با تس��نيم، 
اظه��ار ک��رد: طبق مفاد تبصره ذيل ماده ۱2 قانون نظام 
مهندس��ي و کنترل س��اختمان در هر يک از رش��ته هاي 
اصلي مهندس��ي ساختمان که نماينده يا نمايندگاني در 
هيئت مديره س��ازمان اس��تان ها دارند، يک نفر به عنوان 
عضو علي البدل هيات مديره انتخاب مي شود. وي تاکيد 
کرد: در قانون صراحت دارد وظيفه نظارت با وزارت راه 
و شهرس��ازي اس��ت و صحت انتخابات را اين وزارتخانه 
تعيين مي کند. بازرس سازمان نظام مهندسي ساختمان 
اس��تان تهران يادآور ش��د: در صورت جلسه تنظيمي آراء 
همه افرادي قيد شده، که حائز بالاترين راي براي تصدي 
کرس��ي هيئ��ت مديره چه به ص��ورت اصلي و چه علي 

البدل هستند، لکن آمار تعداد آراء همه کانديداها توسط 
هيات اجرايي ش��مارش ش��ده و به دستگاه نظارت اعلام 
مي شود. وي با تاکيد بر اينکه نامه رياست شوراي مرکزي 
کمي شتابزده بود و التهاب حاکم بر نظام مهندسي تهران 
را بيشتر کرد، گفت: در قانون براي شوراي مرکزي بازرس 
در نظر گرفته نشده است. وي گفت: به نظرم ورود شوراي 
مرکزي به برخي مسائل اينچنيني به نفع جامعه مهندسي 

کشور نيست.

ورود عضو جديد به نظام مهندسي تهران قانوني است

هر برگ اوراق تسهيلات مسکن به 73 هزار تومان رسيد
قيمت هر برگ اوراق تسهيلات مسکن فروردين ماه سال 96 که در 
فرابورس خريد و فروش مي شود، از 6۴ هزار تومان در روز چهارشنبه 
هفته گذشته با 9 هزار تومان افزايش به 7۳ هزار تومان رسيد. به گزارش 
مهر در پي کاهش نرخ سود تسهيلات مسکن از محل صندوق پس 
انداز مسکن يکم براي خانه هاي واقع در بافت هاي فرسوده شهرها و 
افزايش تقاضاي خريد مسکن در اين محلات که سبب شد تا براساس 
اعلام سامانه املاک و مستغلات، خريد و فروش واحدهاي فرسوده 
از نوساز در روزهاي اخير پيشي بگيرد، همزمان تقاضاي خريد اوراق 
تسهيلات نيز افزايش يافته و همين موضوع به گران شدن قيمت اين 
اوراق منجر شده است. بر همين اساس در روز گذشته قيمت هر برگ 

اوراق تسهيلات مسکن فروردين ماه سال 96 در بازار سرمايه خريد و 
فروش مي شود، از 6۴ هزار تومان در روز چهارشنبه هفته گذشته با 9 

هزار تومان افزايش به 7۳ هزار تومان در معاملات ديروز رسيد.
در موارد ديگر نيز اوراق تسهيلات مسکن صادره در مهر 96 از 6۴ هزار 
و ۳۰۰ تومان در هفته گذشته روز گذشته با نرخ قيمت 67 هزار و 2۵۳ 
هزار تومان خريد و فروش شد. اوراق تسهيلات مسکن صادره در اسفند 
9۵ که در هفته گذشته با نرخ 6۵ هزار و ۱۵۰ تومان به فروش رسيد 
ديروز در بازار سرمايه با قيمت 68 و 7۰ تومان خريد و فروش مي شود. 
گران ترين اوراق تسهيلات مسکن در معاملات ديروز فرابورس نيز به 
برگه هاي صادره در آبان ماه س��ال گذش��ته )96۰8( تعلق داشت که از 

6۳ هزار و ۴۰۰ تومان در معاملات هفته قبل به 7۴ هزار و ۳۰۰ تومان 
در معاملات امروز بازار سرمايه افزايش يافت. بيشترين حجم خريد و 
ف��روش ني��ز تعل��ق به معامله اي بود که يکي از متقاضيان دريافت اين 
برگه ها، 86۵ برگه تسهيلات مسکن صادره در آذر ماه سال قبل را به 
ارزش ه��ر برگ��ه 66 ه��زار و 6۰۰ تومان خريداري کرد. به طور کلي در 
ساير موارد نيز قيمت اوراق تسهيلات مسکن در حد فاصل قيمتي 6۵ 
تا 69 هزار تومان متغير است که اين مبالغ در هفته گذشته از 62 تا 6۵ 
هزار تومان در تغيير بود. براساس اين گزارش مدت اعتبار برگه هاي 
تسهيلات مسکن، دو سال از زمان صدور بوده و هر خريدار تا ۴ ماه پس 

از خريد برگه ها اجازه فروش مجدد آنها را ندارد.

مانع دوم نوسازي مسکن برداشته شد
پيشنهاد افزايش طول دوره بازپرداخت تسهيلات مسکن يکم 
در بافت هاي ناکارآمد از ۱2 به ۱۵ س��ال در حالي پذيرفته ش��ده 
ک��ه معام��لات و روند نوس��ازي در اين مناط��ق به کندي انجام 
مي شود. به گزارش ايسنا، دومين پيشنهاد وزارت راه و شهرسازي 
براي نوسازي و تحرک بخشي به بازار مسکن پذيرفته شد. آبان 
ماه س��ال گذش��ته، مش��اور وزير راه و شهرسازي از پيشنهاد اين 
وزارتخانه مبني بر افزايش مدت بازپرداخت تس��هيلات مسکن 
يکم از ۱2 به ۱۵ سال خبر داد که ديروز و بنا به گفته مديرعامل 
شرکت عمران و بهسازي شهري، مورد قبول شوراي پول و اعتبار 
قرار گرفته است. هوشنگ عشايري با اعلام اين خبر هم چنين 
گفته که بر اس��اس مصوبه جديد، مبلغ قس��ط وام 8۰ ميليون 
توماني به ميزان 67۵ هزار تومان رس��يده اس��ت. چند روز پيش 
هم شوراي پول و اعتبار سود تسهيلات صندوق پس انداز مسکن 

يکم در چارچوب برنامه بازآفريني ش��هري را از 8 به 6 درصد و 
سود ساير مناطق را از 9.۵ به 8 درصد کاهش داده بود.

اي��ن اقدام��ات در حالي انجام مي ش��ود که ب��ا توجه به افزايش 
29 درصدي قيمت مس��کن نس��بت به س��ال گذش��ته، قدرت 
پوش��ش دهي تس��هيلات ۱6۰ ميليون توماني زوجين به نصف 
ميانگين قيمت مس��کن در ش��هر تهران کاهش يافته اس��ت. به 
همين دليل وزير راه و شهرس��ازي در اولين روز کاري خود در 
سال ۱۳97 پيشنهاد کرد تا مبلغ تسهيلات به 2۰۰ ميليون تومان 
افزايش پيدا کند؛ پيش��نهادي که هنوز مورد موافقت ش��وراي 
پول و اعتبار قرار نگرفته است. همچنين بهمن ماه سال ۱۳96 
مديرعامل بانک مسکن از پيشنهاد اين بانک به بانک مرکزي 
براي افزايش دوره بازپرداخت تسهيلات در بافت فرسوده خبر 
داد و گفت��ه ب��ود ک��ه در صورت صدور مج��وز بازپرداخت وام از 

محل اوراق در بافت فرسوده از ۱2 به ۱۵ سال افزايش مي يابد. 
تلاش براي استفاده از ظرفيت بخش خصوصي براي نوسازي 
و بهس��ازي بافت ه��اي ناکارآمد در حال��ي صورت مي گيرد که 
بهمن ماه سال گذشته، عدم توجيه سرمايه گذاري در بافتهاي 
فرسوده 22 شرکت خصوصي را در اولين گام از ورود به اين طرح 
باز داش��ت؛ چرا که طبق محاس��بات برخي انبوه سازان، ساخت و 
ساز در بافت فرسوده با ۱۵2 ميليون تومان ضرر براي هر واحد 

مسکوني همراه خواهد بود.
سرمايه گذاران با توجه به محاسبه تورم در طول مدت ساخت، 
ن��رخ س��ود تس��هيلات و هزينه هاي ماليات��ي حاضر به پذيرش 
ريس��کهاي آن نيس��تند و به نظر مي رس��د با ادامه اين شرايط تا 
پايان دولت دوازهم نيز شاهد تحرکي جدي در بخش نوسازي 
و بهس��ازي نباش��يم. محاس��بات نش��ان مي دهد با توجه به نرخ 

تورم و هزينه هاي تحميل شده از طريق نرخ سود تسهيلات و 
مالياتهاي مستقيم، عملا هزينه پول براي وام گيرنده در بافت 
فرس��وده به حدود ۴۰ درصد مي رس��د؛ حال آنکه در محاس��بات 
دولت، ظاهرا صرفا نرخ 8 درصد سود تسهيلات ملاک هزينه ها 
در نظر گرفته ش��ده و با اين توجيه، انتظار از انبوه س��ازان وجود 
دارد در اين طرح ملي که اشتغال و توليد را به همراه دارد، دولت 

را همراهي کنند.


